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 للاتحاد البرلماني الدولي 139الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة

 جنيف، سويسرا       
 2018تشرين الأول/أكتوبر  14-18          

 
 

 
 

 
 

  في طارئ بند إدراج طلب في النظر
 العامة الجمعية أعمال جدول

 

 ارئ ط بند إدراج طلب
 الدولي البرلماني للاتحاد 139 الجمعية العامة الــ أعمال جدول في

 الأردنمُقدم من وفد 
 

 بنا  لإدراج مرفقاة ووثائا  طلباا   الأردني الناوا  مجلا  رئاس  ما  العاا  الأمين تلقى ،2018 سبتمبرأيلول/  10 في
 :بعنوان 139العامة الااا الجمعسة أعمال ج ول في طارئ

 

  ماتهاختق يم  استمرارية ضمان به ف "الأونروا" موازنة في الخطير العجز مشكلة معالجة
 مةالأمريكي بوقف المساع ات المق  قرارال ت اعسات ومناقشة الفلسطسنسين، للاجئين

 القرار هذا أثر وتقسسم لأونروا،إلى ا
 بمجملها الفلسطسنسة القضسة على

 

إضاافة  ،(الأول المرفا ) الطلا  يمالتي تضمنت تق  الرسالة مرفقا  نص 139العامة الاا  الجمعسة في ونالمن وب سج وس  
 .له دعما  ( الثالث المرف ) قرار ومشروع ،(الثاني المرف ) وضسحسةالت إلى المذكرة

 

ااو  تشااري  الأول/  15 الإثنااين  يااو  الأردنيالوفاا   طلاا  بشاا ن قاارارا   تتخااذ أن 139الااااا العامااة  الجمعسااة ماا  طل س  س 
 .2018، أكتوبر
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 أن الا وي البرلمااني لاتحاادا في عضاو لأي يجاوز العاماة، لاوائ  الجمعساة ما ( 1)الفقارة  11 القاعا ة أحكا  وبموج 
 ومشااروع مااوجزة حسةوضااست بمااذكرة الطلاا  هااذا يرفاا  أن ويجاا . الجمعسااة أعمااال جاا ول في طااارئ بناا  إدراج يطلاا 
 لأعضاا ا جمسا  بإبالا  لا ويا البرلمااني الاتحااد أماناة وتقاو . الطلا  يشامله الاذي الموضاوع نطاق بوضوح يح د قرار
 .الفور على القبسل هذا م  وثائ  بأيو الطل  بهذا

 

 :ييل ما علىالعامة  الجمعسةلوائ   ( م 2)الفقرة  11 القاع ة إضافة إلى ذلك، تنص
 عاجال إجارا  تخااذحالاة دولساة هاماة حا ثت ما خرا  تساتلز  ا طاارئ بنا  إدراج طلا  يتنااول أن يجا  (أ)

حشا  و  رأياه عا  الا وي البرلمااني الاتحااد يعار  أن المناس  والتي يكون م  ال وي، المجتم  جان  م 
 في المشااركة واتالأصا ثلثاي علاى يحصال ينبغاي أن الطلا  هاذا مثال ولقباول الاساتجابة البرلمانساة.

 ؛التصويت
 عا ة ولحصا حاال واحا ، وفي طاارئ بنا  ساو  أعمالهاا جا ول في تا رج أن للجمعساة يجاوز لا  ( )

 ؛الإيجابسة واتالأص م  ع د أكبر على الذي يحصل الطل  يقبل المطلوبة، الأغلبسة على طلبات
 المقترحاات كانات ذاإ، واحا  في طل  مقترحاتهم ضم   طارئ بن  لإدراج أكثر أو طلبين لمق مي يجوز (ج)

 ؛نفسه الموضوع على تنص    الأساسسة،
 مقا مو،، يساحبه أن  بعا موضاوع مقاترح الطاارئ، بالبنا  المتعلا  القارار، مشاروع في يا رج أن يجوز لا (د)

 أقر تاه الاذي الموضاوع عناوان وفي الطلا  في لاه واضاحة هناا  إااارة تك  لم ما الجمعسة، رفضته إذا أو
 .الجمعسة
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 قبل  من الأمين العام إلى الموجهة راسلاتالم
 الهاشمية الأردنية المملكة في النوابمجلس ئيس ر 

 
 

 
 ،السس  الأمين العا  عزيزي

 

  ترغاا الهاشمسااة دنساةالأر  لمملكااةل  ولساةال البرلمانسااة الشاعبة فاا ن الاا وي، البرلمااني الاتحاااد في الصالة ذات للقواعاا  وفقاا  
ا الاتي الا وي، لماانيالبر  للاتحاد 139 الا العامة الجمعسة أعمال ج ول في طارئ بن  لإدراج طل  تق يم في  في عق ت  س 

 .2018 أكتوبرتشري  الأول/  18 إلى 14 م  جنسف
 

 :بعنوان هو المقترح ارئالط والبن  
 

  ماتهاختق يم استمرارية  ضمان به ف "الأونروا" موازنة في الخطير العجز مشكلة معالجة"
 مةالأمريكي بوقف المساع ات المق  القرار ت اعسات ومناقشة الفلسطسنسين، للاجئين

 القرار هذا أثر وتقسسم إلى الأونروا،
 "بمجملها الفلسطسنسة القضسة على

 
 

 .دعما  لهذا الطل  قرار مشروع م  موجزة وضسحسةت كرةتج ون طسه مذ 
 

 ،وتفضلوا بقبول فائ  الاحترا 
 

 عاطف الطروانة )التوقس (
 رئس  
 النوا  مجل  
 الهاشمسة الاردنسة المملكة 
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 ماتهاخدتقديم رية استمرا ضمان بهدف "الأونروا" موازنة في الخطير العجز مشكلة معالجة
 قدمةاعدات المالأمريكي بوقف المس القرار تداعيات ومناقشة الفلسطينيين، للاجئين

 القرار هذا أثر وتقييم إلى الأونروا،
 بمجملها الفلسطينية القضية على

 

 الأردنيوفد ال مقدمة من قبل وضيحيةمذكرة ت
 
 

 الجمعساة قاراراتل وفقاا  ( الأوناروا) الأدنى الشارق في الفلساطسنسين اللاجئاين وتشاغسل لإغاثاة المتحا ة الأمام وكالة تم إنشا 
 (.III) 194 و302 (IV ) ،(III) 212 المتح ة للأمم العامة

 

مسااجل ومتواجاا   لسااطسيف لاجاا  ملايااين خمسااة ماا  لأكثاار الحساااة ااار ن تشااكل عامااا   (70ومااا تاازال الأونااروا ومنااذ )
 المجاااورة، سفةالمضاا الاا ول نهم فيمااإضااافة إلى المقسمااين  ،(غاازةقطاااع و  الغربسااة الضاافة) المحتلااة الفلسااطسنسة الأراضااي  علااى

 .وسور  لبنان الأردن،
 

: ذلااك في ابماا الفلسااطسنسين لاجئااينالرئسسااسة ل حتساجاااتالا معظاام الأونااروا وفاارت الخاا مات الااتي تقاا مها إنشااائها، منااذو 
 . الغذا التوظسف علاوة علىو  تشغسلوال الاجتماعسة،الخ مات و  التعلسمو  الطبسة، الخ مات

 

 حمايااة لااىكمااا تشاا د ع  لاا وي،ا والأماا  الساالم توطساا  أهمسااة علااى تشاا د الاا وي البرلماااني الاتحاااد ولأن قااوانين ومبااادئ
 .الأساسسة المبادئ هذ، خطر يه د أي متكافئة ض  تقف أنها كما  الإنسان، حقوق

 

 للاتحاادالتابعاة  139 العاماة الاا ساةالجمع أعماال جا ول في البن  هذا إدراج ما ذ كر آنفا  يطل  الوف  الأردني على بنا   و 
 .2018 أكتوبر تشري  الأول/ 18 إلى 14 في الفترة ما بين جنسف في التي س ت عق و  ال وي، البرلماني

 

 كال ما  الشاع   إلى  المرفا القارار عمشارو  بإحالاة التكر  باتخااذ الإجارا  الفاوري ال وي البرلماني الاتحاد رئس كما يرجو 
 ال ولسااةو  الإقلسمسااة سئاااتاله إلى ةبالإضاااف المتحاا ة للأماام العااا  الأمااينوإلى  الاا وي، البرلماااني الاتحااادفي  عضااا الأ البرلمانساة
هاا  باا عم هااذا الج يالاا و  لبرلمااانيا الاتحااادالأردني أيضااا  الشااع  البرلمانسااة الأعضااا  في  الوفاا  لاا ايط كمااا  .علاقااةال ذات

 ال ولساة لتزاماتهاا تنفسذ واصلةمو للع ول ع  قرارها   الأمريكسة المتح ة الولا ت علىوحث بل انها على ممارسة الضغط 
 .ايلى وقف ال عم المتجا، الأونروا بالنظر للأخطار المحتملة المترتبة في حال الإصرار ع
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 تهاة تقديم خدمااستمراري ضمان بهدف الأونروا موازنة في الخطير العجز مشكلة معالجة
 قدمةاعدات المالأمريكي بوقف المس القرار تداعيات ومناقشة الفلسطينيين، للاجئين

 القرار هذا أثر وتقييم إلى الأونروا،
 بمجملها الفلسطينية القضية على

 

 الأردنيوفد ال المحال من قبل قرارال مشروع
 

 :إذ تؤكد الدولي البرلماني للاتحاد (139(رقم  الجمعية إن       
أو  اع ات العسنسااةتقاا يم المساافي  منااتظم بشااكلو بسااخا   تساااهم الااتي للحكومااات تقاا يرها عاا التعبااير  (1)

 سينالفلسااطسن للاجئااينا وتشااغسل لإغاثااة المتحاا ة الأماام وكالااة خاالال ماا  الفلسااطسنسين الماديااة للاجئااين
 ؛"الأونروا"

 

 وفقاا   نشااههاتم إ المتحا ة مامللأ تابعاة هاي هسئاة دولساة الأونروا القائلة بأن قسقةالح على تش ي  الت كس  (2)
لتعلااسم وا الصااحسة عايااةالر جمساا  احتساجااات اللاجئااين بمااا في ذلااك  تااوفير بهاا ف المتحاا ة الأماام لقاارارات

 تموذلااك حاا  ياا لبنااان،و  وسااور  والأردن غاازة قطاااعو  المحتلااة الغربسااة الضاافة في الاجتماعسااةالخاا مات و 
 اتذ المتحااا ة الأمااام اتقااارار و  حااالا  اااااملا  بماااا يتوافااا  ،بسااالا  الإسااارائسلي - الفلساااطسي الصاااراع حااال

 العلاقة؛
 

 خسماة وما مرةو  إنساانسة عواقا بأن قط  التمويل ع  الأونروا ينطوي علاى  التعبير ع  اهتمامها البالغ (3)
 ؛و ج  أينما مسجل فلسطسي لاجئين ملايين خمسة لما يقار 

 

ستضاام  والااذي س سفة،المضاا  ولالاا علااى للأونااروا الوخسمااة نتسجااة وقااف التموياال الاالاز  إدرا  العواقاا  (4)
 ؛خطيرة وسساسسة اقتصادية ت اعسات بالضرورة

 

 حلهااتوجا  ي الاتيو  النهاائي، الوضا  قضاا  إحا   هي الفلسطسنسين اللاجئين قضسة أن على الت كس  (5)
  الساساق، ذلاك عا  ففصل هذا المل ع   ولذلك ف نه يتوج  الصراع، لهذا نهائسة تسوية ضم  جمسعا  

 عالرجاو  دون هاةقارار منفارد بشا نه ما  قبال أي جعا   اتخااذ أي  ظارف، أي تحاتكما أنه يتوج ، و 
هم إضاااافة إلى دة إلى وطاانذات العلاقاااة ماا  الإدرا  الكامااال يناا  اللاجئااين بالعاااو  إلى القاارارات ال ولسااة

  التعويض؛
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، لااا واف  اضاااحا  اساااتنادالاااذي يبااا و و  الأمريكساااة المتحااا ة الاااولا ت قااارار إزا  التعباااير عااا  بالاااغ القلااا  (6)
 الااتي الماا   عساا ةب العواقاا ذلااك بوقااف التموياال المقاا   للأونااروا بشااكل كاماال إضااافة إلى و  ،سساسااسة

الااتي  قااةنطالم في راروالاسااتق والااتي تنطااوي علااى ته ياا  الساالا  الإقلسمااي لااذلك، نتسجااة   حتمااا   سااتح  
 ؛الاضطرا  م  أصلا   تعاني

 

 ما  الا وي لصاعس ا علاى ةسلسمثلتا البرلمانسة والهسئات البرلمانسة ال بلوماسسة أهمسة على مرة أخر  الت كس  (7)
 التي يتم التوصل إلسها؛ اتستفاقوالا المفاوضاتخلال تسهسل 

 
 لتقرّر:

 

 وذلااااك لسااااطسنسينالف اللاجئااااين إياااازا  ماااا  أجاااال التمسااااك بالتزاماتااااه ككاااال  الاااا وي المجتماااا  دعااااوة .1
 همتهاابم تمرارالاسا ما  نهااللأوناروا لتمكس اللازماة والتسهسلات بتق يم جمس  التمويلات لاستمراربا

 ،فلسطسنسينال للاجئينإنها  الصراع أخيرا  ويتم إحلال الع الة  يتم ح  الإنسانسة
 

 نا لتج تهم المق ماة،مسااهما ز دة علاى حالساا   الأوناروا ون عميا الاذي  الأعضاا  ول الا وفود حث .2
 رهابسون،والإ نلمتطرفو ا لهايستغ أن يمك  والتي المنطقة، في الرئسسسة زمةوذلك لمن  تأجسج الأ

 

 همااةم دعاام سااتمراربا ناا ا ات المطالبااةلل ماا  أجاال الاسااتجابة المتحاا ة الااولا ت حكومااة مناااا ة .3
 الاا وي،و  الإقلسمااي  والأما  الساالا الحفاا  علااى في هااا  بشاكلتلااك المهماة الااتي تساااهم  الأوناروا،

 .ذو العلاقة بقط  التمويل هاقرار ب النظر إعادةو 
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Request for the inclusion of an emergency item 

in the agenda of the 139
th

 Assembly of the Inter-Parliamentary Union 
submitted by the delegation of Jordan 

 

On 10 September 2018, the Secretary General received from the Speaker of the House 
of Representatives of Jordan a request and accompanying documents for the inclusion in 
the agenda of the 139

th 
Assembly of an emergency item entitled:  

 

"Addressing UNRWA's serious budget deficit problem in order to ensure the  
continuity of its services to Palestinian refugees, discussing the repercussions  
of the US decision to cancel all its aid to UNRWA, and assessing the impact  

of this decision on the Palestinian issue as a whole".  
 

Delegates to the 139
th
 Assembly will find attached the text of the communication 

submitting the request (Annex I), as well as an explanatory memorandum (Annex II) and 
a draft resolution (Annex III) in support thereof. 
 

The 139
th
 Assembly will be required to take a decision on the request of the delegation of 

Jordan on Monday, 15 October 2018. 
 

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the 
inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be 
accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution which clearly 
define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall 
communicate the request and any such documents immediately to all Members. 
 

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that: 
 

(a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major 
situation of international concern on which urgent action by the international 
community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its 
opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a 
two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.  

(b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several 
requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number 
of positive votes shall be accepted. 

(c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may 
combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original 
proposals relates to the same subject. 

(d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the 
Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency 
item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by 
the Assembly. 
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COMMUNICATION ADDRESSED TO THE SECRETARY GENERAL BY 
THE SPEAKER OF THE HOUSE OF REPRESENTATIVES OF THE  

HASHEMITE KINGDOM OF JORDAN 
 

 
 
 
10 September 2018 
Ref. n° 5/9/2/2457 
 

 
 
 
 
 
Dear Mr. Secretary General, 
  
In accordance with the relevant rules of the IPU, the Inter-Parliamentary Group of the Hashemite 
Kingdom of Jordan wishes to submit a request for the inclusion of an emergency item in the agenda of 
the 139

th
 IPU Assembly, which will take place in Geneva from 14 to 18 October 2018. 

 
The requested agenda item is the following: 
 
"Addressing UNRWA’s serious budget deficit problem in order to ensure the continuity of its services 

to Palestinian refugees, discussing the repercussions of the US decision to cancel all its aid to 
UNRWA, and assessing the impact of this decision on the Palestinian issue as a whole". 

  
Please find attached a brief explanatory memorandum and a draft resolution in support of this request. 
 
 

Yours sincerely, 
 
 

(Signed) Atef TARAWNEH 
Speaker 

House of Representatives 
The Hashemite Kingdom of Jordan 
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ADDRESSING UNRWA’S SERIOUS BUDGET DEFICIT PROBLEM IN ORDER TO ENSURE THE 
CONTINUITY OF ITS SERVICES TO PALESTINIAN REFGUEES, DISCUSSING THE 

REPERCUSSIONS OF THE US DECISION TO CANCEL ALL ITS AID TO UNRWA, AND 
ASSESSING THE IMPACT OF THIS DECISION ON THE PALESTINIAN ISSUE AS A WHOLE 

 
 

Explanatory memorandum submitted by the delegation of Jordan  
 
 
The United Nations Relief and Works Agency for Palestinian Refugees in the Near East (UNRWA) 
was established under the United Nations General Assembly Resolutions 212 (III), 302 (IV), 
and 194 (III). 
  
For nearly 70 years, UNRWA has been the lifeline to more than five million registered Palestinian 
refugees in the occupied Palestinian territories (The West Bank and Gaza) as well as in the 
neighbouring host countries, Jordan, Lebanon and Syria. 
  
Since its creation, UNRWA’s services have been covering all Palestinian refugees’ needs including: 
medical services, education, social services, employment as well as food. 
  
The IPU Statutes and principles stress the importance of consolidating peace and international 
security, protecting human rights, and they also stand united against any threat to such basic 
principles.   
  
Based on the points summarized above, we hereby request the inclusion of this item in the agenda of 
the 139

th
 IPU Assembly, which will take place in Geneva from 14 to 18 October 2018. 

  
The Jordanian delegation kindly requests the IPU President’s prompt action in communicating the 
enclosed draft resolution to IPU Members, the United Nations Secretary General and all relevant 
regional and international bodies. The delegation further requests the support of IPU Members to push 
their countries to add pressure on the United States of America to continue to fulfill its international 
obligations, particularly in relation to such a potentially dangerous matter. 
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ADDRESSING UNRWA’S SERIOUS BUDGET DEFICIT PROBLEM IN ORDER TO ENSURE THE 

CONTINUITY OF ITS SERVICES TO PALESTINIAN REFGUEES, DISCUSSING THE 
REPERCUSSIONS OF THE US DECISION TO CANCEL ALL ITS AID TO UNRWA, AND 

ASSESSING THE IMPACT OF THIS DECISION ON THE PALESTINIAN ISSUE AS A WHOLE 
 

Draft resolution submitted by the delegation of JORDAN 
 
 

  The 139
th
 Assembly of the Inter-Parliamentary Union, 

 
(1) Expressing appreciation for the governments that have been regularly contributing 
generously in kind or in cash funds to the Palestinian refugees through the United Nations Relief and 
Works Agency (UNRWA), 
  
(2)  Affirming the fact that UNRWA is a United Nations institution established in accordance 
with United Nations resolutions with the aim of providing healthcare, education and social services to 
Palestinian refugees in the occupied West Bank, Gaza Strip, Jordan, Syria and Lebanon, until the 
Palestinian—Israeli conflict is resolved peacefully, justly and comprehensively in accordance with 
relevant UN resolutions, 
  
(3) Expressing deep concern that cutting UNRWA’s funding involves devastating 
humanitarian consequences for approximately five million registered Palestinian refugees wherever 
they currently are, 
  
(4) Recognizing the grave consequences of UNRWA’s funding cuts on the host countries, 
which would most certainly imply economic as well as political repercussions, 
  
(5) Affirming that the Palestinian refugee issue is one of the final status issues, that should all 
be resolved within a final settlement of this conflict, and therefore it should not be separated from that 
context and cannot, under any circumstances, be decided by any single entity without referring to the 
relevant international resolutions which categorically recognize the refugees’ right of return in addition 
to compensation, 
 
(6)  Expressing serious concern regarding the United States politically-motivated decision, to 
end all funding to UNRWA and the far-reaching consequences that would inevitably occur as a result, 
including threats to regional peace and stability in a region that is already in turmoil,  
 
(7) Reaffirming the significance of parliamentary diplomacy and the representative 
Parliamentary bodies at the international level in facilitating negotiations and reaching agreements, 
 

1.  Calls on the international community as a whole to uphold its obligations towards the 
Palestinian refugees by continuing to avail to UNRWA all the funds and facilities needed 
to enable the United Nations Agency to continue its humanitarian mission until the conflict 
is finally resolved and justice is done to the Palestinian refugees; 

  
2.  Urges the delegations of member countries that are already supporting UNRWA to 

increase their contributions to the Agency, to avoid fueling a major crisis in the region, 
which could be exploited by extremists and terrorists; 

 
3.  Appeals to the United States Government to heed international calls for continued 

support to UNRWA’s mission, which importantly contributes to regional, as well as 
international peace and security, and to reconsider its funding cut decision. 

 


